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UNITED STATES GOVERNMENT DEPARTMENT OF JUSTICE
Memorandum

TO : Archibald Cox DATEAugust 24,1973
FROM : Richard Weinberg

suBJECT: The President

Attached is the report I have prepared under the
supervision of Jim Vorenberg oﬁ Presidential involvement
in the Watergate affair and related matters being investigated
by this office. A substantial amount of the work on the
Watergate sections of this report was done by George Frampton.
The final four sections are based on memoranda prepared by
the following:

1) Plumbers-Bill Merrill and Phil Bakes

25 Dirty Tricks- Richard Davis

3) ITT- Joe Connolly

4) Campaign Contributions- Tom McBride

Thé most difficult aspect of compiling this report is
ensuring‘the accuracy of the many factual assertions, and deter-
mining exactly what each of the numerous participants in the
Watergate affaif had to say about each subject.Peter Rient
read over my draft eﬁd helped to ensure the accuracy of its
contents. I understand from Carl Feldbaum that someone on
Harry Bratt's staff will at some point supply the missing page
references to the testimony cited in this report.

Parts of each section are somewhat repetitious of parts
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of other sections. This was done because generally I felt it
better that each section contain all the pertinent information
on that subject even at the risk of being redundant.

The differing length of each section is naturally due
to the disparity from one topic to another of direct evidence,
circumstantial evidence, inferences, and pure speculation
involving the President in the various matters being investigated

by thig affice.
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I. Pre-June 17 Rnowledge of a Planned Break-In and

at ‘f:‘/}‘l.lt.\ DNC Offices at Watergate

o L

Although the CRP intelligence operation of Liddy

and Hunt was known to and approved by the lezadership of
the CRP and probably by H. R. Haldeman, there is no direct
eviderice that the President himself knew about the program,
or if he did that he knew that 1t contemplated an illegal
break-in and wiretapping of the DNC Headquarters. However,
circumstantial evidence and coincidences suggest that the
President may well have been aware, at least, that the CRP
was mounting a “sophisticated intelligence program'! - -

including covert operations and campaign disruption - -

with a budget in the area of $300,00.

There is testimony, particularly that of Hunt and Dean,
that Liddy's transfer from the White House staff to the CRP
to head a large-scale intelligence program was centemplated
in the White House as early as November 1971. ILiddy in fact
made in December, and almost immediately began to receive
large cash payments from Porter for intelligence activities.
Together with Hunt, Liddy drew up a draft plan and hudget
for this program of one million dollars. This plan, to-
gether with a "pared down'" version of the same program at

a budget of a half a million dollars, wasdiscussed in

_!v

meetings in January and February 1972 in Mitchell's office

attended by Mitchell, Liddy,,Magruder, and Dean.

'S
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A final version, at about a quarter of a million
dollars, was approved about lMarch 30 in Key Biscayne
by John Mitchell, during a meeting attended by him,
Magmdezr, and Fred LaRue (though LaF
is equivocal, and Mitchell denies aporoval). Accor-
ing to Magruder, the approved program had two primary
targets - the DNC heaguarters and the Democratic can-
didate's offices - - d included illegzl entry and
wiretapping.

-

Viagruder commuiticated this approvel to his aides.
Purthermore, shortly thereafter, Liddy sought & cash

J 3
disbursement of $83,000 on the basis of the new budget

approval, which disburment was nade by Hugh Sloan

after clearance with Magruder, Stans, and Mitchell, This

bl Ll D

e

money, and two other disbursements, was used by the
Watergate defendants to buy ecuipment and 4o effect two
entires into the DNC.

Shortly after the Key Biscayne meeting, Magruder
sent papers to Gordon Strachan indicating that Mitchell
had approved the program. Strachan prepared a talking
paper for a Mitchell-Haldeman meeting on April 4 which
included the fact that CRP had operational a '"sophis-
ticated intelligence plan at 300". Mitchell and
Haldeman did in fact meet April 4 to review the varicus
campaign decisions made at the Key Biscayne meeting, ard
the two met the same day with the President.

ANALYSTS:

The President has stated that he "had no prior
knowledge of the Watergate bugging operation or of
any illegal surveillance activities for political
purposes' (May 22, 1973, public statement) (See also

August 15, 1973 statement)
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This is a considerably narrower statement of
his position concerning his prior kmowledge of and
White House involvement in the Watergate matter thar
any of his preceding statements,

For example, in his first public statement follow-
ing the arrests on June 17, the President said in response
to a question that "the ¥White House had had no involvement
whatever in this particular incident." (6/22/72 press
conference) At a subsequent press conference on August
29, 1972, the President stated that under his dirsction,
John Dean had conducted a conplete invéstigaticn of»all
leads which might involve any present members of the
White House staff or anybody in the Goverrment. The
investigation "indicates thz2t no one in the White House
staff, no one in this Administration, presently employed,
was involved, in this very bizarre incident." (8/29/72
press conference, p. 1-2). The President alsc explained
that CRP was conducting its own investigation, and that
Clark MacGregor had assured the President that anyone who
fails to cooperate or "against whom charges are leveled
where there is a prima facie case where those charges might
indicate involvement will be discharged immediately. That,
also, is true of anybody in the Goverrment.'" (8/29/72)
(press conference, p. 2).

The President reaffirmed the results of Dean's
investigation in March 1972, when he stated: "The inves-
tigation conducted by Mr. Dean, the White House Counsel,
in whlch incidentially, he had access to the FEI records
on this particular matter because I directed him to conduct

this investigation, indicates
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that no one on the White Houce staflf, @t the time

last July

he corducted this investliga sion

% & T < A == T Y. T NS B B e I T
President was at least aware of the Liddy intelligence

that the President was at leass

.

intelligence plan" being - mounted by the Cormittee 0
Re-Elect the President, at a budget in the nel orhood

g | b3
| &7

Magruder says that both Dean =nd Strachan called Magruder

shortly thereafter to urge that a way be found to keep
Liddy on, because of the importance of Liddy's intelligence
duties. (I-%g;tmder‘qm@mm: SC) Strachan told Megruder that
the President was awere of the program and thought that

it was important that the program g0 forward.

Magruder testified that following his dispute with
Liddy, Magruder was told by Dean and Strachan not to let
personal animosity get in the way of the project. Egil
Krogh<also told Magruder that Liddv could be very effective,
but tight control was needed cover Tiddy. (Magruder, Senate
select, 1895-1897) Apparently pecple in the Wnite House

were quite concerned with keeping Liddy's services for the

Strachan B% é—f

re-election effort. (( Check
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2. TIn mid-February 1973 Magruder told O'Erien that
Magruder had received [inal authorization for Liddy's plan
from Strachan, and Strachan reported to Magruc jer that Haldeman
had cleared the plan with the President. (Can Magruder

corroborate?) O"Brien reported thils to.Dean, according to
Dean, who réporteﬁ it to Haldeman. Dean says it was after
this that White llouse efforts to find a job for Magruder
were redoubled, and Haldeman assigned Higby to that task.
(Dean Statement 178)

3. Following the March 30 Key Biscayne meeting,
Strachan listened in on a phone conversation bctvzeu
Haldemsn and Mitchell during which a meeting was arranged
for Mitchell with Haldeman April 4. Strachan has said
he prepared a talking paper for that m ting which in-
duded the "sophisticated intelligence plan at 300,
and that he -essumes that matter was covered since
Haldeman never said anything further about 1t.

(Strachan SC) In fact, on April 4, Haldeman and Mitchell
met with the President, according to White House logs.
Haldeman has testified about that meeting in his

opening Senate Committee statement. Haldeman claims

the Presidential meeting included ITT matters and

other political decisions reached by Mitchell at the March
30 Key Biscayne meeting (re assignment of regional
coordinators) but did not include the intelligence plan.

i, Colson had an active interest in Liddy's plan,
according to both Hunt and Magruder, but nothing is
knovn about what Colson may have commmicated to the

President on this.
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5 When Alex Putterfield was informed of the

ety

fget that Hunt's name was found in connection with

5]

the arests on June 17, he called Kehrll to ascertain

Hunt's status. - Kehrli told Butterfield Hunt's name
was not listed in the official and complete book of
all WH employees (of which there were only three
coples) because Kehrli has been instructed by
Haldeman that Hunt was on a "mush-hush'' project and thus
Hunt's name should be kept out of the book. (Butterfield
Witness Interview)
6. The likelihood that the President had pre-
June 17 knowledge of the Liddy intelligence plan 1s
also premised on the atmosphere created in the White
House, about which Dean testified:
"The Watergate matter was an inevitable
outgrowth of a climate of excessive
concern over lesks, an insatiable appetite
for political intelligence, all coupled
with a do it yourself White House staff,
regardless of the law." [ s Deans
statement).
Specific programs and action that corroborate
this atmosphere include:
(a) The President's concern about and contempt
toward even peaceful demonstrations;
(b) The "Enemies" list;
(¢c) The creation of the "plumbers" unit;
(d) The President's September 15, 1972, comment
i :
to Dean and Haldeman that Dean should keep a list of
press people giving the Administration trouble,'because,
e will make 1ife difficult for them after the election; "
(e) Tﬁe President's conceded knowledge of a "special

program of wiretaps" instituted in mid-1969 and terminated

in February, 1971;
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(f) .The President's 1970 internal securdty plan,

o

which conterplated "eurreptitious entry - brealKing
and entering, in effect - on specified categories ol

targets in s specified situations related to national
security," and which never wenv into effect because
1 the President's own words, "they were protested by
Vy. Hoover;"

(2) The cre ation of the Intelligence Evaluation
Committee to improve coordination among the intelligence
comunity and to prepare € evaluations and estimates of
domestic intelligence.

(h) Misuse of the IRS against political enemies.

Mitchell, Haldeman, Richard Moore, and Ehrliclman
mave all denied that the Presidnet lmew, prior to

June 17, either about the break—in af the DNC or about

(0

general survelllance plans directed at the DNC and McGovern
Headquarters.

Tt should be noted that most of those denying any
Presidential complicity or knowledge of the pre-June 1
activities fail to distinguish between the break-in plans
and the electronic surveillance plans., FPurely as a matter
of speculation it is more probable the President knew of the
general CRP political intelligence gathering plans than

specific knowledge of illegal breaking and entering plans.

%
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TTI. Probable early knowledge by the
involvement of high White House and CRP officials

in Watergate.

e e i S i

SYNOPSIS:

The President has denled having any knowledge of any
snvolvement by high White House or CRP officials in the
Jatergate operation (or cover-up) until March 1973.

Jowever & series ol meetings and contacts the Fresident
had with Haldeman, Ehrlichman, and Mitchell between
June 17 and June 30 —- when viewed against the Imowledge
and activities of thes ree persons and the iuf@1h¢cion
that was being communicated to them by others such &s

Colson, Dean, lMardian, 1aRue, end Magruder - - strongly

D
1)
=

suggest that ¢ e President became aware €ar rly on of the
involvement of all these people in Watergate,

The President has said that he first learned sgbout
the VWatergate arrests on June 17, from news reports.
(4/30/73 public address, P. 1) He has not provided
any further information about his knowledge of the detaills
of the arrests between June 17 and June 20, on which day
we know from Ehrlichman's testimony and White House logs
that the President met with both Haldeman and Ehrliclman.

The President was in Key Biscayne, with Haldeman,
on June 17 and returned to Washington on the evening of
June 19 (Monday). As early as mid-day on June 17,
Attorney Ceneral Kleindienst was apprised that one of
those arrested was or might be employed by CRP or the

White House, due to Iiddy's approach to Kleindienst on
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June 17 at Burning Tree. (Petersen ol

also know that the FBI entered the case June 17, and dis-
covered then or early June 18 that in the address book of
_one those .rxa,t ed was the White House number of Heoward
unt. Alerwander Butterfield nelieves it was June 17 when Y

was notified by Al Wong of the Secret Service of Hunt's

possible irvolvement. (Butterfield | Witness Inberview)

We also know that Haldeman phoned Vagruder in Californis,

LA

Tl i pe 3 4 LS sy Eley gide A ~ Rt T o]
from Flordia, at about ncon kaster ting o Sunday ,

”l”l\ﬂum Wrat Baldeman lesrmed from B 2

Strachan (or Higby, through Strachan), has not been 5

June 18. (Magruder SC; |

determined. (Ehrlichmsn was in:t merington, and

The President met with John Elricrman and H. R. Haldeman,

=]

separately or together, from approximately 10:30 a.m. el
approximately 12: U5 p.m. or later on June 20, 1972,
Apparently he met with | Thrlichman first, then with Haldeman
from 11:30 til 12:45.

Ehrlichman has; testified that he has no independent
recollection of what he discussed with the President for
55 minutes at 10:30 a.m., but that upon refreshing his
recolledm on with certain notes he 1is "eertain! that the

subjects of the meeting included "Government wiretapping

and VWatergate.
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In addition, by the time of these meetings on June 20

it had been determined in the White House that Howard Hunt

3 the

1ad been opened on the

ol

had an office and safe, the

\"l

g8 ] <
G

night of June 19 by ! Kehrll and Fielding, and Dean had

£

taken possession of the contents of the saie on the morning
&

of June 20. According to the testimony of Dean and Kehrli,
Dean was ordered to have the safe ope ened Monday evening by
Ehrlichman.

Tt appears likely that the fact of the safe became

known to Ehrlichman and Colscn on Monday morning when Hunt

told Colson's secretary that his safe was "loaded," and asked

her to pass the message along to Colson. (Hall denies this.)
We have no testimony concerning when the President might
nave become aware of the contents of the safe, which were
examined Tuesday afternoon by Dean snd Fielding (while they
were wearing rubber rloveQ) an reported on the contents
of the safe to Ehrlichman late Tuesday, accerding to Dean.
(Dean SC)
By the time the safe was opended, it appears there
was action already underway to alter Hunt's personnel
records to make it appear that Hunt had been formally
terminated as a White House consultant about March 30,
1972. Participants in that scheme would appear to include
Kehrli, Colson, and Richard Howard (Colson's deputy) ,
but there is no evidence that elther Thrlickman  or
Haldeman would necessarily have known aboub 1, WG
_that the scheme would have been communicated by anyone

to the President.

&«
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The. president spoke to Jorn Mitehell on the telephone
i 2 raem about 6:00 to 6:12 p.m.
on that same evening, June 20, from about 6:00 to 6:12 1
TR < 4 N
Mitchell has testified to the full extent of

g i pout what wes said during this con-
his recollection about what ves gaid during this cc

4 7 s e menssd it Q“O __08
versation. (Senate Select Conmittee Transcriplt bp. S8 7-08)

the Watergate matter and the investigation into it.
i . e Precident
Mitchell testified that he apoligized to the Fresicent

rein!' on Re~-Flesction Committee

officials, in light of his krowledge that James McCora
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There is a substantial probabillty that the bulk

of the meetings among Haldeman, Enrlichman, and the President

(1) This was the first opportunity folloving the

.

arrests when the President would have ad an opperturiity

r.

ides in

for a full report on the case from all his top a
the White House and Re-Election Committee who had
knowledge about the events and the progress of the
investigation. The President, Baldeman, Mitchell, LaRue,
and Mardian all returned to Washington late on June 19;
Dean and Magruder refurned to Washington late cn June

18.

(2) The President's meeting (g) with Ehrlichman
and Haldeman was immediately preceded by a meeting
that began at 9 a.m. between Haldeman, Ehrlichman, and
Mitchell, during which these three persons were joined
by Attorney General Kleindienst and John Dean. (HEH,

JE Logs)

Fhrlichman has testified that the main subject of
the meeting from 9 a.m. to 10:30 was the Watergate
matter and the knowledge of all those present about it.
Fhrlichman has testified (Select Committee Transcript
pp. 5358-70 and 5923-28) that the participants at the
meeting discuss ed, among other things, their lmowledge
that Gordon Liddy, then General Counsel to the President's
Re-Election Committee, Howard Hunt, a co nsultant to the
White House, and James McCord, Security Director for the
Re-Election Committee, were all deeply implicated in

- 2
the Watergate break-in and bugging. Ehrlichman has
testified that he himselfvat this time was "unclear"
put "actively concerned" about whether "the trail® led

into the White House.
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aly O nad LUeiell or

complete report

firnediately preceding meeting betwsen White House and

C‘Y‘

(“nP officials abou

John Mitchell:

-— agpproved the budget and targets of an intelligence
plan that resulted in the break-in and bugging at

ruder JJ 50 b-

T)e

Wl

Jatergate;

VD g

--  was aware of the entry into

f\

pout May 22, 1972, and of t

entry; (Magruder . SC; bg P

~- had participated in 2 meet]

night, June 19, in his apartment where he
himself proposed that documents at CRP that

wovld be evidence of his and others' involvemsnt

“

in the break-in and bugging be destroyed.

(I\,,br'ur?e“"- -mmumum, Dean SC) b3

)

H. R. Haldeman:

—- was aware prior to May 28, 1972, of the intelligence
plan approved by Mitchell; (Strachan SC; Magruder SC)
—— had on June 20 been shown by an aide materials
in the files of Haldeman or his staff that would
tend to prove Haldeman's forelmowledge, and

Qrdered such materizl destroyed. (Strachan SC)
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—  had 1 on 19 a full report Iranm
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== had on June 19 ¢ n about orders To Ut
Teauve Fhe coibtyv or country.
to leave the city or couniry.
o » . -3 TNy 1 e YT £ aarn
—~— had, according to the sworn TesSCAmOny of Dean,

Y = DL e e S P Pl s P Tead
ordered that the contents of Hunt's safe should

be "deep-sixed," 1.e.,

Richard Kleindienst:

the Watergate investigation.
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Jon Deen: (Dean SC)
— attenied the above-mentioned planning meetings

with Mitchell and Liddy in Janwary and February

1972;,

—~ had met Liddy June 19 a and recieved a full report
on the break-in and bugging;

—— had begun an investigation among officials of the
CRP to determine the facts concerning the planning
and finsncing of the break-in and bugging;

— had sttended the meeting June 19 with Enrlickman
where Hunt's employment status and. saf e were
discussed;

—— had taken custody of the contents of Hunt's safe;

—— had reported to Haldeman and Fhrlichman on

some of nhis Investigations.

It is probable that the subject of the telephone
conversation on June 20 betwee 1 Mitchell and the President
was the “atu -gate matter and other illegal or covert
activities engaged in by Howard Hunt and Cordon Liddy
while employed by the White House for the following
reasons:

(1) This was the first direct conversation between
the President and Mitchell since June 175 1972«

(2) At the time of this conversation, there is
sworn testimony that M Ktehell was possessed of all of
the information mentioned above.

?3) In addition, at the time of “»is converzation
Mitchell may already have been pricfec 'y Robert Mardian
and Fred LzRue concerning their corrersation with Gordon
Iiddy in which Liddy related to them his involvement

in theWatergate breal-in end bugzing, and his and Hunt's
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participaticn in the Ellsbesg psychia trist bresk-in

1971 and other "Wnite House horrors.” (See Mardiar [“[m @ AB
so; reruc fffls 5 &

witchell has testified that despite all the in-

e T e e A I TR 5 oTa e
TOYTisLi0rl al —1(_,"'/&:10\/' i s Pos session on June 4‘:'-,)5 he did

not kmow of and did not canmnicate to the
anything concerning involvement of others besides the
five men arrested in Watergate, and thet the President
never asied Mitehell directly, at any time, about
the involvement of CRP or White House officia l.s'.
(Mitchell SC)

John Mitchell's resignaticn as Chairman of CBP and

his replacement by Clark MacGregor wWas announced July 1,

The President met with Mitchell and Haldeman the
day before, from 12:55 p.m, til 2:10 p.m. on June 30,
and Mitchell has testl fied that his resignation was the

sole subject of this meeting. The President and Haldeman

alsc met with Xleindienst, Maclregor, zngd Colson

(separatel;

Mitchell has repeatedly asid and testified that the
sole reascon for his re ssignation was family preblems, Vi
hig wife's desire that he remove himselld from day-to-day

campaign activities. However, his wile had made a
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public statement between June 17 and June 30 to the
effect that she did not want to have anymore to do with
"dirty" things going on. [Source N Y. Times)

Mitchell has also saild that his resignation did not

oceur til June 30, but it 1s a strong poss ibility that

algn was a result of Watergate, and

s legving the cam

that it was decided upon as early as June 20.

Despite Mitchell's testimony that the President
never agked him - - and he never told the President - -
about the involvement of White House or CRP officials in
Watergate, there is a strong probability that such dig=-
cussion did take place at this June 30 meeting, the
tape of which we have subpoer wed. This was the first
time since June 17 Mitchell met directly with the
President, alone or with others. On June 30 Mitchell
not only had in his possession the facts referred to
above but had also by that time:

—. heard from Robert Mardian and Fred Lakue of the

"eonfession” to them of CGordon Liddy concerning

Watergate and the White House "horrors'; (Magruder,

Senate Select, 1913-15)

— learned from Hugh Sloan, Maurice Stans, Jeb
Magruder, Robert Mardian, and others about the
source of the funds used to finance the break-in
and bugeing; (Magruder, Senate Select, 1951-17)

— participated in a meeting with, among others,
IaRue, Mardian, and Dean in which it was
suggested or discussed that the CIA could be
used to help block the FBI's investigation into

Watergate;,
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~— paxr ticipated in a meetvlinhi i which 1t was

scussed that the CIA could be used to supply

LJ'

or o
funds to those arrested and to 1iddy and Hunt;

—- had suggested himself in a meeting attended by

Dean, Mardian, and LaRue thet Dean obtain b
canction for employing Herbert W. Kalnbach to
raise and distribute meney to those arres
and Hunt.

In examining the events surrounding Mitehell's resl
tion three factors are sign Aificant: (1) The coincidence
that Mitchell resigned two weeks & after the break-in; () 1T
relative and apparent need for Mitchell's quick resignation
(he informs the President one day before his resignation);
(3) The clear importance to the President of who runs his
campeign. It seems only natural that tre President
would have questioned Mitchell carefully about the decision
to resign.

Mitchell also testified that at the June 20 meeting
with the President, the President did not ask Mitchell
directly about the involvement of CRP or White House
officials. This fact along with others discussed later, add
support for the view that at a minimum the President was not

terribly concern with ascertaining the full scope of the

Watergate incident, and the involvement of his Administratioc
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Beginning June 20 and continuing til July 6, 19
high White House officials attempted to dmpede
investigation into Watergate- - pa articularly into the

. source of the money found on those srrested July 17 - -

by repeatedly representing that a vieorcus FRI investigation

mieht uncover certain sensitive CIA activities. This attempt
(&=

was set into motion by Ha 1deman and Enrlichman and ccnt tinued
by Dean ab their regque :st (according to Dean's testimony).

Tt included direct representations to L. Patrick Gray by

Dean and the importuning of the CIA by Ehrlichmen and
Haldeman to seek CIA's cocperation in obstruction cf a
full FRI investigation. '1he President's participation in

this part of the coverup is an important ares for investi-
gation because he has publicly acknowledged thet he orecipi-
tated the events that subsequ uently oceurred, and because on
July 6 he received both 1ﬁd1rc:t and then direct informafion
from Gray that the President's trusted aide; had in fact -
peen misusing the CIA and FBL in an attempt to impede the
FRI's investigation, yet he took no action and made no further
inquiry.

The President set in motion the chain of events by
which the CIA was used as a means of curtailing the
TRI's investigation. The President in his May 22 statement
said, "I instructed Mr. Haldeman and Mr. Ehrliciman to
ensure that the investigation of the break-in not expose
_..an unrelated covert operation of the CIA." On July 6
the President received a warning from Gray that the Pre-

.

s1oent s aides were misusing the CIA and FBI. The events
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" e [y
Tohn Dean did in fa sct arrvange a Walter s/Gray
n De ,

3 ey A 4 &
. 7 v ~ 4= e ot (i.-*i,f.‘." and that
meebing 107 1ater that day,
ripst of a series of attempts DY
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, Dean was &l
to Gray during which Dean requested that F2I 1n

g, and others with no CIA con~

nections whatever be postroned or quashed. [WM
\[H !
Lopss FBI Memos)

Wnen Cray crew suspiclous abd b th@se representa-—

tions and requested a meeting directly mLtH Dlrector

on the orders of Fhrlichman when Frplichman discovered
the scheduled meeting the morning it was to tale place.
(Dean SC)

Finally, after Gray returned from a long Fourth of
July weekend and was still uaﬂ]e to ascertain a satis-
factory basis for these renﬁated requests, Gray notified
Walters that he would have to have in writing a state-
ment of CTA's interest by the morning of July 6 in order

for the FBI to continue fo postpone following vp the

—

Jalters in fact met with

Dehlberg and Mexicen leads.

Gray that morning at 10 a.m. and gave Gray & atatement
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sith Walters

decided that the CIA had in fact i T d ar st
iﬂ?’bj.ﬁe House officlials had been pressuring the H T in bhed
faith to curtall certail lezds Gray sought
to get a message to the effec without

p iy California at 10151

a.m. EDT. Gray told MacGregor of Cray's concern about

Watergnte and ahout the misuse of CIA and the FBI by 1}
White House officials. GCray asked MacCGr convey this
information to the Fresident. Cray has =d to the

et sl ats length in the i

gelect Committee, and it is confivmed by his phone logs
and his telephone operator, who re merbers this particular
call distinctly.

About one half hour later, the President called Cray
directly from San Clemente, on the pretext of congratulating
him on the FBI's. success stopping a recent hi-jacking.
Gray then took the ini tigtive and warned the President that
his highest aides were "wounding!" him, etc. [Gray hss

testified to the details of this conversation in the | .

- and the Select Committee] The President asked CGray e i
he had talked with General VWalters. Gray told the President
that he had, and that General VWalters had assured Gray that
the CTIA was not involved. Gray told the Presicdent that the
matter might lead higher. The President without making fur-
ther inguiries of Gray told Cray to "press ahead with the

investigation."
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ANALYSIS:

In his May 22, 1973, statement the President

said, "Within a few days [of the break-in] T was advised

that there was a possibility of CIA irnvolvement in some
way." However, the President has never explained who sO
advised him, or what he was advised, or whether he sought

to eonfirm that advice directly with Director Helms or

According to the statement:
T wanted justice done with regard to
Watergate; but in the scale of national
priorities with which I had to deal —
and not at that time having any idea of
the extent of political abuse which
Watergate reflected —- T also had to be
deeply concerned with ensuring that neith
the covert operations of the CIA nor the
operations of the Special Investigations
Unit should be compromised. Therefore, 1
instructed Mr. Haldeman and Mr. Ehrlichman
to ensure that the investigation of the
break-in not expose either an unrelated
covert operation of the CIA or activities
of White House investigations unit -- and
to see that this wes personally coordinated
between General Walters, the Deputy Director
of the CTA, and Mr. Gray of the FRI. IT
was certainly not my intent, nor my wish,
that the investigation of the Watergate
preak—in or of related acts be impeded in
any way. (page 5 of Statement) .

Other than the President's May 22 statement and the
testimony of Haldemsn that Haldeman was asked by Nixon to
"inquire into" any "possible' CIA interest in the affair
of those arrested, there is no direct evidence to suggest
that the President actually ordered an attempt to use
CIA to obstruct Justice. Haldeman's testimony 1s con-
sistent with the President's, but it is completely incon-
sistent with the testimony of Hélnm and Walters about what
occurred at the June 23 meeting, inconsistert with the
testimony and behavior of Dean through this pericd, and
inconsistent with the representations made to Gray and

Walters by Dean, Ehrlichman, and Haldcman.
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fact confirmed by Ehrliclman's Serate testimony), White
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telephone cperator,
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immediate follow—up call, tut 2180 LY Facu

prejury concerning the 1o
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me this eali was nEde

receipt for July 5-6.

in San Frencisco; but his bill

hy hig wi

bears a toll ch

to San Clement

has provided

e AR e drnference
that stronely supports the Interenc

. : R * QU e T__,“*’::
notified the President of Gray's h
Preseid phone call tc Gray. in

s s - At vn ot
the Senate Cammittee that the President told him that

* g VT a7
MacGregor had told the President (3n person) of Gray's gall,
and that the President thersupon picked up the phone and
called Gra (This could not have cccurred in exactly

have time

this fashion, however, since

e

to get from his hotel to San Clemente in the intervening
half rour between the Gray/MacGregor call and the Nixon/

Gray call.)
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Helms' testimony indice

Crermad about the investigation unde -ine OTIA cperations
concerned aboutT Tthe 1nvesulisdvs O BNCOVEering, win \_‘l,'!.Afd PRES]E b

Uelms knew nothing about a CIA Mexican operation which could

L%

mationhe did not. (Helms, Senate Select, 6705-08) It
seems incredible that even the President would have knowl-
edge of CIA activities which the Director gid not. The
President if concerned about the problem could nave

1Y reaanlf o Ty VA g =l e g s O o
dmsalf or through Haldeman asked Helms if the CIA was

involved or 1if CIA action could be cempromised by an

investigation. Rather even after Helms told Gray on
June 22 and Haldeman on June 23 that there was noc

CIA involvements, efforts were still made to curtail

the FBI investigation for fear of jeopardizing the CIA
(Helms, Senate Select, 6705-6708). Helms also testd ified
that he had the name Ogarrio checked out, and after
being told the CIA had no connection vith him, Helms
conveyed this information to the FBI. (Helms, Senate
Select, 6710).

Moreover, during the President's July 6 phone conversation
with Gray the President asked Gray if Gray had spoken to
Wélters; Gray responded that Walters had told Grey that the
CIA was not involved. Therfore, according to the President’'s
own version of the pertinent events (See May 22 statement),
the President while precipitating the White House's actions
to ensure that the FBI not expose CIA operations, did noﬁ
Yumu°lf check back with Haldeman or Valters or Helms to

ascertain if there was any need to 1limit that investigation.
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Rather it was two weeks later that he finally asked Gray

e

if Grav had found out about a CIA connection; and there 18

1ling to
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wn
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L
o
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Y
i

n FRI investigation into Waterga

suggest a limitaticn on & &

CI‘

until the CIA involvement was resolved, but then did not

3 =)

take strong steps to ensure a speedy resolution of the

problem so that a full investigation could commence.
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IV. Covert Cash Payments to the Deleiu L1
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Fxchange for Thelr Silence

QVNOPaTS
SYHNORSIS?

Beginning as clearly as June 26, 1973, the CRP
leadership, John Dean, John Ehrlichman, and (accord-
to Dean) H.R. Haldeman began attempts to arrenge secre
péyments of cash to the five men arrested in the DN
Liddy, and Hunt. One theory views these payments as 2
means to insure that the seven would ncc reveal the
involvement of high CRP and White House of

in Watergate. Alternatively, these were legal efforts

mn

to provide financial aid to the defendant
There is no direct evidence that the President

kﬁew of these payments until March 1973. Any dntrerence

of Presidential knowledge is grounded in the assumption

that if Mitchell, Haldeman, and Ehrlichman knew, they

must have communicated this information to the President.

Dean's testimony places March 13 as the date he informed

the President of the defendants' demands for money.

FACTS:

i —

During the weeks following the break-in, Dean attempted
to obtain CIA help in making payments to the defendants.
When Dean's efforts to secure CIA assistance in this
venture failed, Dean arranged for Herbert Kalmbach to

coordinate obtaining and distributing these funds. Dean's
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The defendants' demands for money ¢

52

scalated, and @3—

(G2)

according to Dean shortly before the trial the '"demands
reached the crescendo peint once again." (Dean's state-
132). At this point Haldeman

ment, Senate Select,

ordered the entire $350,000 fund turned over the LaRue
by Strachan.
ANALYSTS:

The President has stated that "neither did 1 know
until the time of my own investigation, of any efforts
them (the defendants) with funds."

to provide (May 22
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Hunt's threats municated to the President

by Dean by March 21 &zt the latest, during whieh Heeting
the President asked what it would take to keep all the
defendants silent for a long time, Dean suggested a
million dollars, and the President stated that that
would not be difficult to raise. (Haldeman ScY . IE
Dean communicated Hunt's demands to the President on
March 13, as Dean testified, (Desn SC) or if %le

President knew of these demands or payments alter the

LaCosta meetings on February 10 and 1l attended by
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1ae discussed (see Dean L0

4

last $7%5,000 payment to Hunt

L

r Dean reported Hunt

knowledge
&

of glze i7 rayments could be established.
Desn testified that at his March 13 meeting with

the Prezident, Dean told the President that money demanis

ere being made by the ¢ defendants. According tc

Dean Haldeman was present at the meeting. Dean told

the President that there was no money available to

Y

pay the defendants' demands. The President asked how
much would it cost, and Dean estimated as high as a
million dollars or more. The President said that was

o

asked how the payoffs

focid

S
e

o

no problem. The President &
were made and Dean told him the money was laundered

so it could not be traced. (Dean's statement, Senate
Select, 190-91). At the March 21 meeting Dean further
testifiéd that he told the President that Xalmbach had
been used to raise funds to pay the defendants for their
silence at the instructions of Haldeman, Ehrlichman,

and Mitchell. ean elaborated on the blackmall demands.

(Dean's Statement, Senate Select, 197).
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Haldemari, however, testifled that Dean reported to
the President on March 21 Hunt's bleckmail threat.

Haldeman acknowledged that the President asked how much
money would be involved, and Dean said cne million. The

President stated that there was no prooien raising the

money, but it would be wrong. (NY Times, T7/31/73 p. 24).

According to Haldeman his testimeny concerning Dean's

telling the President about Hunt's demands, 1s based on
ialdeman's listening to the tapes and his own recollec-
tion of the meeting. Haldeman ¢laims that the President
asked Dean leading gquestions in an effort to find out
all Dean knew about the cover-up.

In any event by at least March 13 or March 21

the President knew of the payoffs. Whether he sanc-

=

tioned the payoffs or disapproved of them will to some

extend be shown on the tapes.

b}

S

r to be any evidence that the

4]

There doesn't appe

(

President was aware of these geeret 'vayoffs belfore
March 13. Pure speculation might ihfer that at some
point prior to March 135 kpossibly after the February
10 LaCosta meeting) Haldeman, Ehrlichmen, or Mitchell

told the President about the blackmail demands.
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The strongest evidence of Presildential complicity
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in the coverup is Dean's testimony. The President's

meeting with Dean on September 15 and during late
Febfuary and March, 1973 are of key importance.

However, some of the most favorable testimony on
behalf of the President still supports the view elaborated
upon below that the President showed little concern about
the Watergate investigation. Several conflicting inter-
pretations for this neglect are possible: |

1) The President thought the break=in was only a
bizarre and isolated incident not deserving his attention
in light of the more pressing domestic and foreilgn problems
confronting him; 2) The President accepted Dean's and
Ehrlichman's conclusions that no one in the White House
or CRP was involved, and he had no reason to doubt the
validity of these reports; 3) The President had e
feeling" that a coverup was in effect, and wanted to
insulate himself from that effort without stopping it;
and 4) The President was fully aware of the coverup and/or
the involvement of others in the pre-June 17 events, and
did not want an investigation to expose the cover-~up or
any White House or CRP political intelligence or sabotage
efforts.

On June 17, the leadership of the CRP, with the know-
ledge and cooperation of high White House aides, entered
into a conspiracy to prevent the prosecution and FBI from

discovepring that the break-in had resulted from a large
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gcale covert intelligence plun approved by CRP (and
possibly White House) aildes, and that In furtherance

of this program well over $250,000 had

ht

been disbursed
te Gordon Liddy. Thig conspiracy comprehended, inter
alia, the dectruction of ineriminating documents at the

CRP and the White House, and perjury and false statements

to the prosecutors by Jeb Magruder and Herbert Porter con-
cefning the purpose of the money disbursed to Liddy and

the purpose of meetings betwesen Dean, Magruder, Liddy, and
Mitchell in January and February 1972

There is no direct evidence of the President's know-
ledge of this conspiracy. There is circumstantlial evidence,
however, that the President either was told about the con-
spiracy by Haldeman and/or Ehrlichman, or that the President
-~ having learned some details of the Hunt-Liddy ope Glen
before or soon after June 17 -- purposefully chose to
"insulate" himself from any detailed knowledge of how his
aldes and political &?socl ates went about preventing this
ineriminating information from ceming to light.

This circumstantial evidence consists of: (1) the
President's failure to heed a clear warning given him
during a phone conversation with L. Patrick Gray on
July 6 that Presidential aldes were misusing the CIA
to obstruct the Watergate investigation; (2) the dis-
crepancy between the President's public statements
urging a thorough and aggressive investigation, and
his actions: his failure personally to seek information

from any of the principals in the CRP, the White Hous

or the prosecution and his failure to take steps to
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that during that meeting the President congratula

Dean on ‘containing' the investigation so that indict=-
ments 'at witht Liddy.

FACTS:

Beginning almost immedis
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learning how the Watergate break-in hac
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2) when that became impossible to conceal, he
purpcse for which this money was intended;:

3) the fact that the money had been disbursed
pursuant to a specific intelligence plan known to and
approved beforehand by Magruder, Mitchell, LaRue, and
Haldéman (%)%

The means by which this conspiracy was furthered
included destruction of documents (by Strachan, Liddy,

Magruder, ‘aﬂd possibly others); perjury (by

Magruder, Porter, W%eumipossibly others); subordina-

tion of perjury (by most of the conspirators, who knew

FOIA # 58707 & 58708 (URTS 16380) Docld: 70105874 Page 37

"PL



r |
Vs 4 =
that Magruder's testimony was 1aLS e mapd falbe atave~
ments to FRI agents. MNaterial information v alsol cor-
cealed The conspirescy was further alded DI Dean's obt |-

had been employed by Haldeman's aide Chapin,; directéd DY
Chapin and then by Lidd and Hunt; and pald by I
discovery of the true facts here would have revealed Hunt's
and Liddy's roles in the overall CRP intelligence opera-
ten,

ANALYSIS:

There is no direct evidence to show that the Pre-
sident knew of these efforts by Dean, Mitchell, Magruder,
LaRue, Mardian, Haldeman, Ehlrichman and Strachan. Of
these participants, the President had direct contact
before September 15 only with Haldeman and Ehrlichmen,
and several conversations with Mitchell (though not many ).
Haldeman and Ehlrichman have denied being aware of this
phase of the cover-up, and thus of informing the President.
Mitchell admits awareness butb claims he never talked to
‘the President about_it, and the President never asked.
Except for Strachan's testimony implicating Haldeman
in destruction of White House documents, only Dean's
testimony links either Haldeman or Ehrlichman clearly
with the perjury of Magruder which was central to thils

phase of the cover-up.
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In addition, Ehrlichman i

advised the President throughout the summer, oOn the

hasis of Dean's reports, that no one in the White House
was involved And there is same corrchoration for this

in ﬁhat Gray prepared a letterhead memorandum on the
investigation about July 20, which was evidently dis-
cussed at a July 31 luncheon attended by Dean, Ehrlichman,
and Kleindienst. That memo indicates that there 48 Do

evidence against high White House of ficials, or Magruder
or Mitchell. Ehrlichman sa

)

st the luncheon that no ane in the White House or CRF

was in fact involved, (together with Dean's reports) and
that this was the basis for Enhrlichman's report to the

President to the same effect, and the President's August
29 statement. Kleindienst, however, denles making any
such statement since, at the least, he strongly suspected

at that time that Magruder might be lying.

Any involvement by the President in this area must,
therefore, be based upon an assumption that he "must have
known" what Haldeman and Ehrlichman themselves knew; oT,
failing that, that the President "should have known" and
was grossly negligent 1in not finding out. This second
“1line of reasoning may be even damaging than the i = o
1if it can be assumed that the President knew before or
shortly after June 17 of at least the fact of Liddy's
intelligence plan and the employment of Liddy and Hunt

to carry it out. If that is true, then the President's
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ilure to assure that these facts would be brought
out =- indeed, an affirmstive effort to "insulate" him-

criminal conduct.

Affirmative evidence to support elther ol these
"theories" must be found in (1) the President's tele=
phone conversation with Pat Gray on July 6, (2) his
meeting with Dean and Haldeman on September 15, and
(3) the discrepancies between his public statements
urging & Tull investigation and claiming such an in-
vestigation had been conducted, and the President's
actual failure to cause a thorough investigation to be
made or to assure that one was belng made.

Despite these statements, the President had no
direct contact whatszoever with those responsible for the
investigation: Kleindienst, Petersen, Gray or Titus.
Nor did the President direct elther Haldeman or Ehrlichman
to have such direct contact, except for the CIA link
(prior to July 6). According to Kleindienst, the only
contact between him and the President regarding Watergat
was an early phone call when the President urged him to
conduct a "thorough and intensive'" invest tigation.

On July 6, the President received clear notice from
Pat Gray that attempts were being made to impede the FBI's

investigation into the Watergate break-in and bugging. AllL
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evidence indicates that, other than
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duct a "thorough' investigation -- a homily entirely in-

consistent wlth what Gray had just told the Pregident a

o

moment before ~- the President di

=
e

nothing, - He did nos

1

induire into the meaning of Gray's statement that the
President aides were "wounding" him or misusing the FBI;
rather the President sald nothing.

Subsequent to July 6, the President was also aware
that John Dean was receliving raw FBI investigative reports
from Gray or the Department of Justice. (May 22, 1973,
public statement) |

On” August 29, 1972, the President stated in response
to a question at a press conference that his counsel, John
Dean, had made a full report to the President and had con-
cluded that no one in the White louse was lnvolved. In
fact, Dean had never been asked by the President directly
to make such a report, nor had he made one.

Dean's statement before the Senate Select Committee
contains a blanket statement by Dean that he had never told
the President that no one presently employed at the White
House had any advance knowledge of the Watergate incident.
Moreover, Dean stated that he had no advance knowledge of
the President's August 29 public disclosure of the so-called
"Dean Report." (Dean, statement before Senate Committee,

9U-97).
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Dean further testified to his September 15 meevlng
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with the President and Haldeman. The President told Dean

that he did a good Job with a difficult task, and that the

with Liday.

the case had stopped

President was pleased that
Dean told the President that Dean thought there was 2 long
wayvto go before the metter ended, and that Dean could make
no assurances that the matter would not unra svel. Dean told
the President thet the Justice Department had he 1@ off as
long as possible the return of indictments. The President
expressed his hope that the case would not come to trial
before the election. The President asked about‘ﬁhe
Committee hearings, and the President indicated that we
doﬁ‘t need the hearings before the election. The conver-
sation then turned to the President's post ‘election plans
about dealing with those in the press giving the admini-
stration problems, (101-103).

Tn late November, 1972 Haldeman told Deans o wrlte 3
report on the Watergate matter. The President wanted to
get rid of the Watergate matter. (121-122).

We can, therefore, conclude that the evidence indicates
1ittle concern by the President with a full scale, thorough
investigation. Gray has testified that the President did
not question him when he told the President on July 6, 1972
‘that people in his Administration were trying to mertally
wound him. Further, it was not until July 6 that the

President toldiGray to conduct an aggresslve investigation,
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and there is no evidence that the President was kept
posted hy Gray during the investigaticn. Haldeman: has

4

testified before the Senate Select Committee that following
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the break-in the President did not call and demand
Mitchell, Magruder, Stans, or Sloan an explanation as to
why burglars were found in the DNC with funds from his

re-glection committee (N.Y. Times, 8/2/73, p. 20-21). In
sddition if the President was concerned that a complete

Watergate investigation be conducted, why did he wailt

[}

until September 15 before having personal contact with
John Dean the man in the White House responsible for con-
ducting the White House phase of the investigation.
President even made his Auvgust 29 statement without con-
sulting the White House Counsel who supposedly conducted
the investigation.

The President's apathy towards a possible cover-up

continued into 1973. Henry Petersen and Richard Kleindienst

testified on August 8, 1973, before the Senate Select
Committee that the President did not.direc* them on March
21 or at any time before April 15 "to getAall the facts"
regarding the Watergate affair, and to report directly to
him. Moreover, even accepting as true Ehrlichman's testi-
mony that at the March 21, 1973, meeting of Haldeman,

.Ehrlichman, Mitchell, and the President there was no dis-

cussion of Watergate (NY Times, 7/28/73, p. 11), we are
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£ with the conclusion that even after the
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was told of a possible cover-up he di@ not gdiscuss the
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issue with his closest advilisors. Ehrlichman also Cesl

: r ’ e e
fied that it was not until April 14,1973, that the

President go

indifference, or Presidential involvement,

3 1 3 ~AxrY s ATE S 1 r= ?
of the President by his advisors such as Dean
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dants were promised executlve ciemency if they would

remain silent about the involvement of higher-ups g

promised clemency in early January 1973 by Colson,

through Hunt's attorney Bittman, and that this promise
was .communicated by the President directly
and indirectly from the President through Ehriichman

to Colson. There i
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clemency to McCord, corroborated by all those "couriers
who carried the message: Ulasewicz, Caulfield, and Dean.
Dean says this offer was approved by Mitchell. David
Shapiro, Colson's attorney has also told us thatv, ac-
cording to Hunt, Liddy was offered a Presidential pardon
by John Mitchell. And there is sworn testimony of Henry
Rothblatt -- for whateverlthat is worth -- that Hunt
pressured the Miaml defendants into pleading gullty by
promises of money, clemency, and rehabilitation.

The President is tiled directly only to the offer

55

C

to Hunt, through Colson and Bittman. Of course, direc
evidence of Presidential knowledge may be less important
in this area than elsewhere, since only the President
can grant'clemency and it seems unlikely that high White
House officials would extend a promise of clemency to

a defendant without checking first with the President.

'
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offers were made W1 thout

e. Tn the latter case the offers

were made without expectation of fulfiliment.

the President is directly -1ed == that to Hunt == the

weight of the evidence contradicts Dean's tes
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that any offer was in fact made. Without establishing
the offer itself, no liabi ity can be assigned tO

o

the President. Thus, Hunt, Bittman, Shapiro, Colson,
Ehrlichman, and O'Brien, all of whom could corroborate
Dean,; dn faet contradict -him.

There is some, largely cirecumstcantial, corrcbora-
ting evidence of the fact of the offer to Hunt. But
this evidence will have to be strengthened before a
firm conclusion can be drawn concerning the President's
own liability.

FACTS:

The following are the mejor points in the various
versions of the executive clemency stories. Dean's
Senate testimony is the most damaging against the
President. (Page references are to Dean's statement,
when the language concerns Dean's testimony; other-
wise, page references are to the witnesgs' testimony
pefore the Senate Select Committee, before the Senate

Select Committee, or to memoranda in oup flless
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of January 2, Dean called O'Brien
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and O'Brien told him that nunt would plead guilty,
but Hunt wanted some assurances © executive clemency.
O'Brien said Hunt wanted assurances from Colson, and
Bittman was trying to reach Colson. (136)

Ory W Colson Hunt's
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letter to Colson pleading for C
Bittman. Dean then met with Fhrlichman, and Ehrlichman
t+h Bittman. (137). Colson

~ W ey
G mee

thought Colson shou.

apparently met with Bittman, and on January 3, Colson
came to Ehrlichman's and Dean's meeting, and said it
was imperative that Hunt recelve some assurancees

of execubive clemency. Ehrlichman to0ld Colson not to
speak with the President. (137-138).

On January 4, Dean learned that Ehrlichman héd
given Colson an affirmative regarding clemency for
Hunt, and that Colson had talked with Bittman about
this., (138).

Another meeting was held in Ehrlichman's office
on January 5. Ehrlichman told Dean that no one could
be given a specific commitment, but if Hunt was going
to get "an assurance for clemency the others could

understand that it applied to al%.m (138).r Afber
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April 15, 1973, the Pregldent had told Dean that the

President had discussed the matter of executive clemency
for Hunt with both Ehrlichman and Colson. (139).
As to McCord, Dean's testimony is as follows:

-5, 1973, Caulfied came to Dean's

(O8]
O

Around January
office with a letter Caulfield had received from McCord.
Dean thinks he gave the letter to O'Brien. (1H0).

At some point Mitehell then callied Dean and told
dean to get Caulfield to speak to McCord. (1407Y. ©On
January 10, both O'Brien and Mitchell told Dean that
since Hunt had been given assurances of clemency,
Caulfield should give the assurances to McCord. et A
Dean called Caulfield and they agreed on
message Ulasewicz gave McCord. (141).

On January 11, O'Brien called Dean and told Dean
that McCord wanted to meet with Caulfield. (141). Dean
called Caulfield and Caulfield agreed to meet McCord.
(142).

On June 12, Mitchell called Dean for a report.
(112). |

On June 13, Caulfield gave Dean a report on

Caulfield's meetings with McCord. (142).
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On January 15, Dean reported to Mitechell en
what Caulfield has reported. (1447},
On January 19 or 20 Caulfield brought Dean

coples of McCord's memo regarding the intercepted con-

3

versation with the embassies. Dean told Mitchell abcut
the memo and showed it ot O'Brien. (144).

Colson desnies offering Hunt executive clemency.
Colson does admit speaking with Bittman and telling
Bittman in January, 1973 that as a friend of HuRkdss
116 always want to help Hunt. In.a March 23,
1973 memorandum Colson does state that Bittman might
"have drawn whatever conclusions he wanted to from my
having said that I would do anything I could to help
him." Colson in discussing the January L meeting
with Ehrlichman stated that Ehrlichman told Colson
to talk to Bittman but to "make no promises of any
kind other than to assure Hunt that Colson was Sl

his friend." (See Haberfeld summary of Colson, p. 10
D

O'Brien denies dilscussing executive clemency with
Dean, Bittman, or Hunt. (0'Brien interview -~ Hecht
memo, 9-10).

Bittman in a memorandum to Neal on July 5, 197 3
related his meeting with Colson on January I, Colaon
t01d Bittman that Colson "could be called upon to do
anything possible to assist Hunt, whether he was in or

out of the White House.' (14-15).
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Colson, Bittman discussed the chances ©

th

the context o
hrliechman before the Senate Select Committee
denied Dean's story that as a result of a meeting on
January 3, Ehrlichman checked with the Fresident and
told Colson to give Bittman assurance of clemency for
Hunt. Ehrlichman claims his only meeting with

President was on January 4 at 3:00 with Haldeman, and

Kissinger was present a substantial portion of tims

had no specific reccllection of any White House dis-
cussion before last March of demands by Wdatergate
defendants for presidential clemency (NY TPimes, 8/1L/73,

p. 20). Haldeman further stated that he did rnot recall

iscussion between the President

o

any Mareh 13, 19735,
and Dean concerning executive clemency for Hunt (NY
Times, 7/31/73, p. 24).

In his testimony before the Senate Select Commititee
McCord stated that on about January 145 1973, Caunifield
made an offer of executive clemency, and sald the message
was coming "from the very highest level of the White

House." Caulfied said the President knew of the meetin

a9

MeCord was notified to meet Caulfied by a strange eall
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out you will be reha
found for you.” (3129, Caulfield arid McCord had sub-

sequent discussions about executive clemency.

Caulfield's testimony to some extent corroborates

-_3

McCord'e. But Caulfield expressiy stated that Y&t
no time in our first meeting do I recall saying anything
about the President but I spe cifically reviewed the
offer of executive clemency, as indicatéd above and
referred to it as coming from the highest levelis ol
the White House." (622)

Caulfield hed his meetings with McCord and
made the offer of clemency pursuant to instructlions
from Dean. Caulfield testified that at one point, Dean
said to talk to McCord again and "impress upon him as
fully as you can that this offer of executive clemency
is a sincere offer which comes from the very highest
jevels of the White House." (623). Caulfield asked 1f
he should say "it comes from the President?" Dean said,
"Nb, doni't do that, say it comes from way up o, thdue
kop:™ (624)

At the Senate Select Committee Caulfield stated:
"T believe that I was going back to see Mr. McCord to
again extend an offer of executive clemency and that

by my doing so I was doing a great service for the
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President of the United States in & very sensitlve
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matter. At no time, ellner before or after this

clemency. I specifically never spoke to the President
of the United States ... my guess was that when

referred to thigh White House agfficials' he at leas

meant Mr. Ehrlichmsn." (625-626).

tive to executive clemency. Both events substantiate

the views that Bittman had some involvement with efforts

2
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to obtain executive clemency for the Waterg
On January 8, 1973, Alch, McCord, Strachan, and

Baker went to Bittman's office toO discuss Hunt's plan

to change his not gullty plea (736). Alch met with

Bittman and discussed Hunt's change of plea. (738).

Bittman told Alch that McCord would receive a call

from a friend; Bittman did not mention "the White House,"

nor did Alch when conveying the message to McCord (738).
Only once did Alch mention "execubive clemency"

to McCord. In late, 1972 Alch said to Bittman, "Bill,

what do you think will receive as a sentence should they

be convicted?" Bittman said, "You can never tell,

Christmas time rolls around, and there could be exe-

cutive clemency." Alch told Bittman the President
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should not rely on any prospect of execuilve clemency.

(739-740). This was the only discusslon hlch had

with McCord concerning executive clemency.

scapegoat, thet Mclord wanted to be extricated from

jail, and if the first two don't work out, "all of

the trees in the forest shall 3o I Deén asked ‘
O'Brien to contact him that evening. 0'Brien wasn't

sure if he got in touch with Alch, but Ot'Brien did

speak with Bittman. Bittman told O'Brien that Alch

wes elther at Pittman's or coming over.. O'Brien

passed on this information to Dean. (Hecht memo p.

Concerning clemency to Liddy, Shapiro said that
Hunt told him on March 16 that Mitchell had made a
"solemn promise" to Liddy of a Presidential pardon.
ANALYSIS:

The President stated that at no time did he
authorize any offer of executive clemency for the
Watergate defendants, nor did he know of any such

offer. (5/22/73 statement).
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story ére included here at length because by delinli-
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tion this is one area where the President's complicit]

is essential if plans to grant clemency for the
defendants were to succeed

McCord's version states that Caulfield told
MeCord that th Rert knew mbout Caulfieldhs

, [ T R N e N Tl e T R IR e st
MeTing with MeCord. Canlifield does 1not re

meeting with McCord, but rather remembers using the
phrase "the highest levels of the White House." But
Caulfield felt this meant at least Ehrlichman. Dean's
references to the President: At a January 5 neeting
with Colson, Ehrlichman told Colson that Ehrlichman
would have to speak to the President about executive
clemency. Colson later told Dean that Colson had
taken up the matter with the P

meetings with the President on March 13 and Aprill b,
1973, the President told Dean that he had discussed
the issue of executive clemency for Hunt with both
Ehrlichman and Colson.

The testimony of various witnesses refers to
Haldeman, Ehrlichman, and Mitchell. The issue here,
as in so many instances with the President, 1s whether
Haldeman and/or Ehrlichman and/or Mitchell could
have known about the talk of executive clemency and

not the President.
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Mitchell dc state I Serat esbimoriy that
Dean never told Mitchell abot any o ong Dean
had Had with the Presigem FCERpLd ates he g
discussed executive clemency th the President Mitchell

also states that Dean's tesftimony concerning Mitchell
telling Dean to offer McCord executive clemency 1is
false (3439-3442).

Fhrlichman has denied Dean's version that on January

i Ehrlichman checked with the President and told Celson

=

to give Bittman assurance of clemency for BHont.

Thus, only Dean can testify directly that the
President spoke about a previous discussion the President
had with Ehrlichman and Colson concerning executive
¢lemency. McCord's testimony that Caulfield said that
the President knew of the Caulfield-McCord meeting 1s at

le hearsay. The tapes of the March 9. 2riana

O".
.

least dou
April 15 Dean-Nixon meetings would of course be extrenmely
helpful in resolving these conflicts.

Haldeman's Senate Select Committee reveals a rather
interesting discussion. Based on the tapes and his
personal attendance at the March 21 meeting between Dean
and the President, Haldeman testified as follows: AL
this meeting Dean told the President that Colson had
said something to Hunt about clemency. The President

confirmed that he could not offer clemency. Dean also

reported on the current Hunt blackmail threat. According to
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detail, "ob
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the procéess

Haldeman stated

would be involved, and Dean said one million. The

President stated that there was no problem raisin

09

the money, but it would be wrong. Haldeman then

asserted "He (President) was trying to get Dean's view
and he was &asking him leading questions in order to
(o) ¢S

do that. This is the method the President cften used
when he was moving toward a determination." (NY Times,
(4317703, e BHJ

This explanation by Haldeman implies that Ehe

s which one might interpret

g8 ineculpating the but were actually the
President's technique to elicit information from Dean.

Thus, anything incriminating on the tapes with Dean
was merely the President "exploring and probing."
In spite of the absence (except for Dean's testi-

mony) of direct evidence ineriminating the President

some circumstantial evidence does exist.

jab]

1) Enhrlichman testified that the
President mentioned in summer of 1972 that
executive clemency should not be offered.
Why would this subject come up at that

early point?
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technical aspects of clemency in January, 1973.

3) There ig & similer
MeCord znd Hunt (!
comes up around Christmas. )

Y Would Dean tell Caulfield to of

MeCord

tlon?

concluded that Colson would do anything to

=

help Hunt. Would this include seeking clemency
from the President? Bittman did speak with Hunt
about clemency. Was this pure speculation by

Bittman and Hunt, or was 1t based on assurances

Q

.

from Colson. In addition Bittman told Alch
on January 8, 1973, that McCord would receive
a phone call from a friend. PFollowing that
McCord received the calls from Ulasewlcz and

Caulfield.
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tion from coming to the attention of the prosecutor;

or FBI; and (3) the discrepancies between what the Presi
dent in fact knew (or probably imew) on the dates of his
public statements on April 17, April 30, May 22, 1973 and

ugust 15, and what he said or I ied in those statements.

We can probably show substantia wealnesses in

the President's position on (1) and (3); affirmative
sttempts to continue and perpetuate the cover-up, 1 any,

can be established only by John Dean's teetimony, which
in this instance is uncorrchorated, and by the tapes

we have subpeonaed.

FACTS:

According to Dean, the Pres ident was made aware by
both Enrlictman and Colson in the first week of January
of the need to extend a promise of executive clemency
to Howard Hunt in order to insure his continued silence.
There is little corroboration of Presidential involvement

as pointed out above.
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February meeting (which Haldeman agrees tock place).

Colson also says that he met with Haldeman in late

Q. -

January concerning Colson's suspieions {(acguired

through Hunt and Bittman) that Mitchell and others
(including Dean) were deeply involved, but thet
laldeman brushsd him off. We do not know how much
of this informatlion, 1P anys Haldeman nay nave com—

%

= President.

1)

municated to th

(

On February 10 and 11, Haldeman, Ehrlichman,
Dean, and Richard Moore met 1in Lalosta, California,

for a "secret" meeti

@

2 thet coptinued ‘over twoe days.

<7
o

»

The meeting covered the entire range of Watergate-
related topics, including -- according to Dean's

testimony =- a discussion of whether the defendants

would continue to remain silent, and a decision that
Mitchell should raise more money for this purpose,

a decision communicated to him by Moore. Haldeman
and Ehrlichman (SC) deny that the meetings included
such a discussion and Moore 1s guite egulivoecal,
O'Brien, who visted Dean shortly after the meeting

in Florida, tends to confirm Dean's testimony.
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Président about Mitchell's immlvenad, the ear '
planning meetings, and the peytents to the defendants,
Shapire and Celson claim, houwever, thal beflore Colson

got far into this presentation or meritioned

sources, the President "blew up” at

Colson not to make accus

without hard evic

Beginning February 27, the Fr
meet regularly with John Dean for
since June 17, 1972. The President told Dean, according
to Dean, to report directly to the Pregident on Watergate.

On February 28 Dean told the Pre

involved in some pre-June 17 activities, and might be
involved in obstruction of Jjustice (according to Dean).
On March 2, the President said thers would be no problem
with Dean having received FBI reports. DMost of the Dean/
Nixon meetings during this time were concerned with
executive and &ttorney-Client Privilege and the White
House response to the upcoming Senate Watergate
Hearings.

Dean met with the President on March 13.

According to the memorandum of the White House
counsel briefing, the bulk of this meeting related
to Watergate, some of which may have been iry Lhe
context of preparation Afor an upcoming Presidential press
conference. During the meeting, the President asked
Dean for a report on the involvement of Colson, Haldeman
and others in the White House or Re-Election Committee
in Watvrpate and Dean discussed the liabilities of
these persons and Strachan. Accc ording to the memecrandum
of this briefing, the discussion also involved possibly
illegal pre-April 7, 1972, fundraising by the Re-Election

Committee.
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that during Tnls there was Giseussion of the
| money derands being made by the
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| defendants and of the fact that the President nad

discussed executive clemency with Colscon. Dean has

testified that some of thes atters were discussed In
| Haldeman's presence, which Haldeman has denied (Haldeman

SC). Dean has testified there vias 2180 discussion ©

the me cn#nL,wlf’vvéuh previcus payments to the Water-

| gate defendants had been arrang
asked how much money would be required to keep th
defendants quiet indefinitely. Dean said: Y a million
dollars." The President said there would be no prob
in raising that much money.

Haldeman has contradicted Dean and has further testi-

fied that some of this discussion may have taken place
on March 21, rather than March 13, since the tape
recording of the March 21 meeting which was

reviewed by Haldeman reflected a similsr discussion.

wo

[alal

(Haldeman =C

On March 16, according to the White Housge briefing
for the Senate Committee, Dean told the President about
the Elisbers break-in. The President's Augist 15 state—
ment places March 17 as the first time he heard of the
break-in.

On March 21, Dean met with the President at Dean's
request to tell him the entire story of Watergate.
According to all three accounts of tiis meeting —— Dean's,
Haldeman's, and White House counse” 's —— the sole subjec
of the meetiné was the Watergate break-in and bugging,
and the subsequent cover-up of Vatergate. A1l
versions substantially agree that Dean told the Presi~

te and of the involvenent

dent of Dean's theroy of Waterg
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Daan 218 rhed on a “blackmail ¢ from Hunt
According To Desn an Dran spoke of @ “cance:z
on the Pi dency." 2 ne Lo Haldeman, they

was also éiscussion of how much monev would be reguired

i..‘.,

to meet Hunt's threat sirdlar threats in the

2

future and the difficulty of raising such money; the

A AT 1] 1are & Pk S s S
figure of one million dollars was mentioned &t TRAE

the President said:

meeting. According to Hald

"We could do 1t UL LE

At ‘about this time
had sent a letter to Juc
White House and CRP officials
that perjury had been commit
ments had been made to the defendants for their silence.

™

In the late afternoon of March 21, the President

met with Haldema Ehrlichman, and also with Dean,

aw

Haldeman and Ehrlichman., Dean got the impression that

]

as far as the White House was concerned the cover-up
would continue. Dean said that he, Haldeman and
Ehrlichman were indictable for cbstructicn of Justice.

On March 22 the President met with Ehrlichman,
Haldeman and Mitchell with Dean: according to Dean .
there was no indication at this meeting of any change
in attitude concerning the need to get the truth out.

On March 23, the President called Dean and suggested
that Dean go to Camp David.

On the evening of April 15, the President met Dean

alone. That meeting came about in the following marmer.

During the evening of April 14, the United States Attorney

and Assistant United States Attorneys handling the
Watergate case met with Henry Petersen to outline

the information they had been receiving over the
previous week from John Dean, Jeb Magruder, and

others, concerming the involvement in Watergate of high

officials in the White House and CRP. Following this
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meetine with the i chis, dnty -
tdon 4 sl To e O Y n's reguest, Peter
Titus, and Silt met very lite that nipght and
approw elv 4 a.m., April 15 with Kleindienst at
Kleindienst's residence. The following morning at

meeting with
did meet with the President cn April 15, Sunday,
and outlined to him the information available
prosecutors., During this meeting, Petersan strongly

™,

urged the President that Haldeman and Ehrlichman be

2 with the President,

Petersen and the prosecutors, who were interviewing Dean
ig! Dean;s counsel that day, learmed that Thbn Ehrlichman
was seelking to meet with Dean. Dean consulted with
Petersen, who urged Dean or Dean's counsel to meet only
with the President himself. Dean thereupon Commuri-
cated a message through Lawrence Hlgby that Dean would
meet with the President, but not with Haldeman or
Ehrlickman. When the President received this message,
he called Petersen at home to seek Petersen's advice.
Petersen advise that the President should meet with
Dean directly to recelve Dean's information. Dean
ubsequently received a telephone call from the White
House switchboard that the President would meet with him
that evening.

pccording to Dean's testimony and the White House
briefing the sole subject of the conversation was the
Watergate matter. Dean has testifie? that this conver-
sation included the following subject © Dean's nego-
tiations with the prosecutors and lis cooperation
with them; whether Dean would seek or be granted inmunity;
the involvement of Haldeman; Iiddy's continuing refusal
to testify under immunity: the possibility of appointing

a special prosecutor: previous conversations relating
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resign if the President did ncot authorize

release this information to

dent consented. (Kleindienst'

ANATYSTS
During March and April the Vatergate coverup collapsed.

Assuming the President lmew nothing of the cover-up before

high officials in his admi a e-clection cam—

spads Saeg ﬂ(\r\

paign were invelved in a oo

[
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Juxtaposed 27

did hot vigilan

matter." Wnat new inquiries did the President di
His own Atitcrmey General and Petersen have testiflled

that the President did not direct them on Mzrch 21 or

93]

at any time before April 15 to conduct new and vigorous
1nves+3fat_ux°. The President then mentioned that on
Sunday, April 15, 1973, he met with Kliendienst and
'Petersén "o review the facts which had come ©o me Iin
my investigation and also to review the progwﬂ<° of the
Department of Justice Investigatic on.," He said that

major developments in the case has come to light which
made it improper to be more specific now. ALl

government employees were expected to cooperate fully
(expecially White House staff enployees); anybody

the Executi&e Branch indicted wculd be suspended,
and discharged if convicted; no individual holding a
position of major importance in the Administration should
be glven irmunity from prosecution.
On fpril 30 the President once again stated

thate'on March 21, I persormnally assumed the responsi-
bility for coordinating intensive new inquiries into

the matter, and I personally ordered those conducting

the investigation to get all the facts and to rﬁrort

them directly to me, right here in this effice.” " "The
President offers a similar assertion in the August 15

statement.
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on March 21 he made new inguiries into the VWatergate

-1 = 4 v ~ o e & 23 ~a 1 007 B Yo 4 & Yy
affair, it was not until mid-April, 1973 that the

b Y A Y 4~ o~ 4 Y- -~ o - 4 “ I g m st X oo, {- 2 -
President spoke at length about the investigation .
e . ™At o P
T‘!’X"_ Tment. hig was
= s e v g
21 meeting with Dean, and

apparently the April 15 meeting of the President with

Kleindienst and Petersen was held at the urging of

Kleindienst, and not onthe initiative of the President.
In armouncing the April 30, 1973 resigna

Ehrlichmen and Haldeman and Kleindeinst and Dean the

President stated that he accepted the resignations

of Ehrlichman and Haldemen with deep regret, and

that no one should assume their resignations are

admissions of wrongdoing. The President stated

that "each of these men has demonstrated a spirit of

selflessness and dedication that I have seldom seen

equalled. Their contributions to the role of this

Administration have been encmorcus.” The President

asked for Dean's resignetion without regrets. Thus,

at this late date in the cover-up the President was

praising men he had good reason to believe were

invoived in the commission éf a felc; ile indirectly

on while

‘ J-
LJ

attacking Dean who was now aiding the Jsecut

Haldeman and Ehrlichman were not.
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receive until April a full reporc

dent. John Dean the person Wi v

did

the
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his position of April 17 and 20 During the

T repeatedly

progress of the investigatior

was that no persons, other than

amw@wmﬂyimﬁdﬁmnwﬁ2MWdyﬁ

>

operation.” Since the President w

personal revorts from Dean who was conducting the

White House investigation, then who

were the content of these reports received during
the sumer of 1972.

4.
L

In the August 15 statement the President

ve him and what

asserved

that "on March 21lst, I arranged to meet the following

day with Messrs. Haldeman, Ehrlichman, Dean, and

Mitchell to discuss the apprepriate method to get the

facts out." And yet Mitchell's testimony concerning

4

that“March 22 meeting st

- 4

the focal point of

i T
gea o

discussions with the President was executive privile
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all the President's statements €l

MErEes !
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uncovering CIA activitiy, the Iz

closest advisors orchestrate a campaign o ensure that
the FRT Watergate investigation not expose CIA oper-

ations.

tells Gray to pursue an aggressive investigation. When

told by the Acting Director of the FBI that his people

@)
=)
Q
i
g

were trying t 4211y would him, the President makes
no further inguiries

(3) He &he President) receives no personal or
written report pJfWI )@ptenber 15 from the White
House Coursel in charge of the White House investi-
gation into the Viatergate affair,

(4) FEven after March 21 when the President
concedes he was informed of a coverup, the President's
actions evince a lack of concern that the facts
about the break-in and the cover-up be made known to

him, to the United States Attormey, to the Justice

Department, and to the public.
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2, that until recently he lrnew

L

a doctor's

a situation where bresking znd entering
“fice and gearching his confidential files is

essary to protect the national security.

(2) FACTS: In the sunmer CF £511 of 1970 the

President approved the so-called Huston plan which among

dogli

other things includec surreptitious entry. The Plan

was apparently discon tinued within four days after its

-nd others, only because

Hoover re fused to go along with 1T

On September 3, 1071, pecple working for the Plumber's

Unit led by Hunt and Liddy broke into Dr. Fielding's

(Ellsberg's psychiatrist =) office,

“ Phe President's May 22, 1973, st tement indicates

that in June 1572, he was concerned tiat the operaticns

of the Plumbers not be revealed.

Tn early April, 1973 Ehrlichman and 4 Judge Byrne met

concerning the possible appointment of Byrne to the Director
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Kraft'ts home }’,-‘1 one was
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e

Colson

Tn June of 1971 the President allegedly tolC

approve what occurr ed with respect to Fielding (the
Ellsberg breal~in).

X o~ e S y £, WL 8 L8 R JEa % T = K. S
Young and Colson have sdmitted that Mixon end Ehrlickman

were con s"ued about Ellsberg. IC seems
clude that because of this concern e was aware cf and
directed the effort to discredit Ellsberg and those associte
fith him. This would inclu@e instructions to Xrogh to find
out all Krogh could about Ellsberg. It is also reasonable
to conclude that Ehrlichmen, who directed the Plumbers and
aquthorized the covert operation to obtaln Ellsterg's
psychiatric files, consulted with the President on an
operation as dramatic as this
In Septearmber, 1971 Fhrlichman told Colson not to discuss
the Ellsberg break-in with enyone, since it had veen classified
s national security by the President. This implies the

President lnew of the break-in shortly after it oceurred.

« ITn August 1972, Dean has stated tht he told Krogh that

the President wanted Krogh to lie to the U.S. Attorney.
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was concerned thab the Ellsberg LLc
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n March 22, 1973, Enrlichmen cold Krogh that Mitchelil

. P P et a
gel enasiiive

quiet and that
break—in when he appesred Crand Jury. ZIb would

seem reasonable to conclude that the Tresident was also avare
of this at that time. Ehrlichman's statement can be proved

only by ¥rogh's testimony .
on March 27, Fhrlichman told Young that

was concerned thet the Fielding break-in not b
and also0 mertioned that certaln memos in the files

too sensitive to be kept and should be removed from the
files. When Young responded that he had assumed the

ak-in to Ellsberg's psychia‘crist‘s office

was told by Enrlichman

decision to bre
had been cleared LY Fhrlichman he
g should not question.

that that was a matter which Youn
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that what they had done was ju by Young's 7
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not refer to any specific Judge and that he might have

e Ja . 2 N oy e L o oy e air Tanr ey alasy  vos oobiE
meant Sirica or Byrne o some Waruriown Judee who might

Young's notes of this meeting were

(L’
o2}

after Judge Byrne was in the news revealing the fact of the

1

Fielding break-in.

According to Coleon, betwesn April 13, end 19, 1973,
Colson asked Ehrlichman if he (Colson) could talk ahmit
the Plumbers with the federal prosecutors. Ehrlichyan vt

to the President, returned to Colson and said that the
President does not want Colson talking about the Plumbers
and should invoke national security.

On April 18, when Petersen mentloned the Ellsberg
break-in to the President in a telephone conversation the
President is reported to have said that he mew all about
it and "God dam it, you keep out of it because it invelves
national security." However, during his Senate testimony,
Petersen attempted to explain that what the President
meant was that he knew of Silbert's memo about the break-
in — Petersen was trying to suggest that the President's
statement did not necessarily mean that the President had

any previous knowledge about the break-in itself.
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tn April 25, Kleindienst Adth the President and
talked abowt the Fielding break-in., The P sigdent acted
surprise q indiceted that this wss the Tirst he hes
about it

The 'g g¢ffort to influence Judge B
¢ susceptible o this of &

On Ap I a1d ludze Byras and on f

was no discusgion of the

Fllsberg case on April 5 or poril 7 when they met again,
Judge Byrne does not believe this was effort to influence

him.

begimming of an eff
influence Byrne. Dean's attorneys had gene to the pros-
ecutors on April 2, the Ellsberg case was all but lost by
then, and such an effort was consistent with Fhrlichman's
previous efforts to get Cushman to omit Ehriicbman‘s name
from a meme regarding who had called for CIA assistance
and his effort to have the CIA get certain material
(including pictures of Pielding's office by Hunt and

Iiddy in August 1971) back from Justice. The attempted
justification that Nizon was desperate for a replacement
for CGray doesn't hold water since no publicity could be
given to the appointment of Byrne until the Ellsberg trial
was over (which Byrne told Ehrlichman would take about one
more month).

"

The following analysis 1s off: ~~ concerniig the taps

placed on Joseph Krafts'! and Dorviid  ‘xon's phone (presumably
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under the

| Hiwon became involved in some business desl

The tap was placed.

nee exists

\1‘
0

No direct evide iz the President, but

Tl B AT N T I N hall R o 4= 13- Dyrmyee S A%
John Ehrlichman reported directly to the President.

3

}

The President told Charles Colsen to get all
classified documents out of Brookings in June of

1971 in a it of anger. Colson &£ the President's
g <> A

suggestion, went to Ehrlichmen who sugges sted Jack Caulfield.

Colson admits he might have mentioned firebombing
Brookings as a joke, but Caulfield says there could
be 1o mistake about the fact that Colson-was dead
sericus. Caulfield ran to John Dean's office, who
then flew to San Clemente to consult with Ehrlichman
on Colson's firebomb order to Caulfield and later
Dean called Caulfield to tell-him to cet the

order. Ehrlichmen admits calling scmeone in
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campaign. At the conclusion of the meeting they told Segrettl
that they could not take him to the Oval office becausz he
would heve to signin; that this was undesiresble 1k
was important that the President not lknow his name so that
when asked about Segretti, he could say he did not krnow
Segrettl. Segretti left this conversation w"‘h the
impression that the Pressidént would at least know that some-

one like Segrettl was operating on his behalf,

Davis is interviewing Chapin and Magruder. If either
f these interviews produce furthsr information Davis
will send us another memorandum.

Evidence exists that Haldeman knew of Segretti's

activities. According to Dean, Dean learned that

Haldeman, in a meeting with Kalwmbach, had approved Segretti's

activities and had authorized Kalmbach to make payments to
Segretti (Dean's Senate Statement, 115). Did Haldeman ever
mention to the President Segretti's activities?

From Dean's testimony, however, we can infer that by
November 15, 1972, the President kmew of Chapin's involve-
mentwith Segretti. Dean testified in his statement belore
the Senate Select Comnittee as follc

After the election Dean was aske by Haldeman and
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Chapin would have to leave the Vhite House staff. (Dean,

Senate Sele
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(2) The June 25,

to Merriam

the ITT San

Pregident has told

out fairly."

£

(3) Congressman Bob Wilson teld us that he complal

to the President about the Justice Department's conglemorace

-

antitrust policy (mentioning the ITW case) at a congressicnal

leadership meeting in mid-1970. Vilson said that the Pre-
sident told him to take the matter up with Dr. Arthur Burns,
who was at the meeting; Wilson did so, and does not recall

any further communications with the President.
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s contributions. We

allegetions that there was a careal correction between contri-
buticns by +o the President's re-election

campaien and the adminis a De~-
= Ry o o P Coies S T 2 o S e ey
partment of Agriculture Gecislon, made 13 days earlilier,

denying an inere
major participants on
execubives of three dairy cocperatives, Associated IMilK
Producers Incorporated (AMPI), Dairymen, Inc. (DI), and
Mid-fmerican Dalrymen (FMAD) . Each of the three co-
operatives maintains a trust, fed by voluntary contri-
butions, from which politicel conbributions are made. In
the spring of 1971 the cooper catives specifically, and the
diary industry generally were seeking an increase in the

price support level of mille, On March 12, 1971, Secre-

_tary Fardin, then Secrefary of Rericulture, announced
3 : < 3

that he had decided not to Increase the price support
level. The diary cooperatives responded to Hardin's decision
by beginning a lobbying effort on the Hill to have the
price support level decision raised legislation. During
that effort a previously sereduled meeting was held in the
Cabinet Room a‘rtu nded by Nixon, Hardin, Schultz, and

other Agriculture officials and members of the diary

ind 1otry on March 23, 1971. At that meeting Hardin and

artment of Agriculture employees argued in

B

port level, and the diar
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that the support level would b Zalksic In thc month oL
April $70,00Cwas contributed the cooperatives.
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President ultimately totalled approximately $400,000. Thi

the milk price suppert

A e e 1 e
allegation is, tTherefore,

to make

substantial campaign conbributions. Rec ently the allegation

has been made, by the General Manrgar of AMPI, thzt AMPI's
Department's filing of an anti-trust action aginst AMPI.

Dr. George Mehren, Ceneral Manager of AMPI, hzs stated that
in the Jaruary-February 1972 pericd he was called by Herbert!
Kalmbach at least six times at his home, alweys in the late
evening, but Mehren refused to talk to Kalmbsch. On February
1, 1972, the anti-trust complaint was filed, and on February
3, 1972, Kalmbach asked for a further contribution, but was

25

rebuffed.

There are a number of other matters concerning which we
have received allegations of impropriety. Conceivably some
of these micht involve the Pres ident . however, such a con-
clusion at this point would be only ¢ miectural. These

include:
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Value, Warner-Lambert, and

commutation.
(4) Appointment of amb
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appointment.

others.,

and clemency grants:

e

ardon and the DeCarilo
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